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WARD & PAUL

410 First Steast, S.E., wasnington, D.C. 20003

Tuesday, May 11, 1976

United‘states.Senate,
Select Committes to Study Governmental
Operations with Respect tc
“Intelligence Activities
Wasﬁington, n. CJ
The Committee met, pursuant to notice, at 10:10 o'clock

ajm. in Room 608, The Carroll Arms Hotel,

Staff: Paul Wallach, Michael Lpstein and Jim Johnston,

Professional Staff Members.
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810 Furst Street, 5.E., Warnington, D.C. 20003

TESTIMO&Y OF W. RAYMOND WANNALL'
Mr. Wailﬁch.i Would the w;tnéss please staﬁe his full
name and address for the record? | |

Mr. Wannall.» W. Raymond Wannall, W=a=n-=n- a-l-l, 305
Souihwest Drive, Silver Spring, Maryland.

Mr. ﬁallach. Mr. Wannall,'you‘havg testified beﬁore the
Comhittee before.
Mr. Wannall. Yes,_I have,
Mr. Wallach. Under:oath?
Wannall. Yes.

Mr. Wallach. In any event, as I explaxned to you
ea:;ier this morning, the Senator will not be able to be here
because of a cqnflict in his schedule, and I take it from what’
you haQe said you have no objecﬁion to procegainq in theié

absence, although you do have the right to have them

present.

Mr. wWannall. I have no objeétioné to pfoéeeéing.

Mr. Wallach., Additionally, jou are presently, recently
retired from the Bureau, and you dé understand that you do
nave the right to come before us with éounsel.

Mr . Nannail. ves, I understand that.

Mr.'wallach. And if‘at any.time you want to adjourn
these proceadings until you can secure dounsei, we will

do that at your convenience.
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210 Fest Street, S.E.. Wasnington, 0.C. 20003

_Chinésc Communist ayent or had attempted to or had in fact

Mr. Wallach. Begdfe.we went“éﬁ théfrees;af you discussed
with ﬁs or traced very briefly your positions with the Bureau
since 1968.v |

Mr. Wannall. 1958.

Mr. Wallach. 1958, I'm sorry. in 1958 you Qére‘;he
number one man in the.Nationaiitie; Intelligence Secgion, is
that right? ‘

Mr.-Wannall. That's right. _

Mr. Wallach. Coﬁld you just very succinctly'de9cribe
what the function.of that section .is? .

Mr. Wannall. Well, the Nationalities Ingelliéence
Section wés in the QOuhterihtelligence Branch of ﬁhe Division
and handled matters relating to coﬁntries other than the
Soviet Union} the Soviet Bloc, Communist China,., ~The matters
were undgr.various étatutes, incluaing espionage statutes,
Foreign Agents Registration Act, and related statutes.

My. Wallach. If'somcone, say, if you suspoected a
killed someone in this coﬁntry, would that be within ;oug
jurisdiction to investigate? |

My . waﬁnall. A Chinese Communist agent?

My . Wallach. Someone you bel;éved to be -- I am beiny
very theo;etical, I ayree. 1 have no specific case in mind.

Mr. Wannall. 0f course, China was not always under thc

TOP SECRET




‘area of 'my ‘
- Mr. Waliacﬁ; vTakinéfa{cduntri”thaﬁist;;gay;'nréiii,
for examéle, wbuldkyou investigate that type bf thing for the
Criminal bivision? |

Mr. Wannall. If it were a Fedarallv191§ﬁloﬁ or a potential
Federal viclation, that would have béen haﬁdled under the
Criminal Division. ‘
| M, Wallach.‘ So even though the‘ Agent might have been or
was believed to be involved in a foreign intelligence éérvicé,
the Criminal Division'--

Mr. Nahnall., The actual assassination would be handled

by the Criminal DPivision, yes. We would not disregard the

agent. We would continue to follow and report on his-activitins
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bu; any investigation of the assassination as such would have
been a criminal YiOIation-and under the Pivisidn 6, the Genérmj
Criﬁinal Division. » |

Mr. Wallach. In March of 1962 you feplaced Sterling
‘Donahoe as Section Chief of Nationaliéies Intelligence

is that right?

Wannall. That is correct.
Mr. Wallach. And you continued in that position at leas:

up until the time of -- through May of 1965.

Mr. Wannall. Yes.

Mr. Wuilach. A couple of questions I would like to asi

410 First Street. 5.€., Washington, D.C. 20003

you about. At that time I realize that it may have been Lo
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‘on. éit_:heriin a"megi;ipg that we’ had’ c’w}erb-..in: your of'fi’_ce'_‘,at ‘
the Bﬁreau or in pbssiblerdther.ﬁe;tiﬁbny, bu£ I wétia iike
to put them together here for :he record today. |

At any pimé‘while you were ;~ and again I'm talking from
the period 1958 through May 1965 ~- at any time during this

3 ‘;:ﬂ" YA ' period were you aware of the fact that the CIA was using the

o ' Mafia or underwérld figures in attempts to kill Fidel Castfo?

Mr. Wannall. You are going back & long time, but to the

best of my recollection I didn't become aware of that until

after that'period, and I think my knowledgé was acquired as

a result of reviewinyg information in our files for the purposec

of reporting material to the Attorney General., A memorandum

waARD & PAUL
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was prepared which I think you possibly have access to, and the

date of that memo would probably coincide pretty much with

my knowledge.

Mr. Wallach. I think the memo you speak about is a March ¢
1967 memorandum which we basically_discussed at your office
? ‘ f'i the day'I was there.

Mr. Wannall. That's right.

Mr. Wallach. Theré werce two. One was an internal
memorandum, tha é;her was from the Director to the Attorney
General.

I would like to get to that a little bit later and get

410 First Street, S.E., Washington, 0.C. 20003

your knowledge as to what precipitated that and what review

was actually conducted, but I will get to that matter.
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Mr. %aii&ch. vDo ygﬁlknOQIViﬁcéfNéééa?“

Mr. Wannall. Yes. I have known him since about 1951 when
reported to the Division.

Mr. wWallach. What essentially was Mr, Nasca' s area of
expertise within the Nationalitieg<Intelligence Section?

Mr. Wannali. Well, he had numerous countries prior to
the Fidel Castro takeover of Cuba, including matters relating
to Cuba. After that, I think he probably devoted quite a

bit of his time principally to the Cuban;situation, more

especially the anti-Castro situation in the United States.

Mr. Wallach. One of the documants, as I mentioned to you

pefore,. that we still have not gotten from the FBI, although tii
request’has been long outstanding; is a memoréndum dated

July 29, 1964, from the SAC in Miamivto>the Director, and -
focusing on the period 1964, do you recall becoming aware that
the CIA was attemptlng to use a hxghly placed Cuban to ;ssassi—

nate Fidel Castro, or had been u51ng, prior to 1964 a h;ghlj

placed Cuban to eliminate Fidel Castrq whose code name was

AMLASH .
Mr. wannall. AMLASH?

Mr. Wallacih. AMLASH.

Mr. Wannall. That code name does not strike a note wiln

me, and neither does the information that you are calling t.

»

my attention. I don't recall. any information of that nature

TOP SECRET
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‘need to be stated, that the information we.are discussing

"fhﬁg Qas'ih'lgga yduﬁs&y?w

Mr Wanéch. Right.

I will read to you -- we had access to the memo#&ndum
althoﬁgh we have not had delivered, a po?tion of it., It says -
have you ever heard the néme Tepedino? Does fhat.namg
ring any bell? | |

Mr; Wannall. I can't say that-it does.

Mr. Wallach. I may state to you, and it really doesn't

here is ciassified, and I know from youf experience, you will
treat it as such. But I just wanted to reiterate that.

Mr. Wanhall. 1 will respect thaté

Mr. Wallach. The quote -~ and this was taken down by
one of the people on ouf staff, so I cén't say i£ is 160
percent accurate: "He (Tepedino) caﬁtionedvthe informant
to say nothing concefning their’conversatioﬁ which would
perﬁit the information to reach CIA or any ot*her sourée
through which it might become pubiic inasmuch as to do so
might result in the death of persons in Cuba as well as himsel:
Tepedino thereby confided that ;e héd been acting as contact
man between CIA and AMLASH. AMLASH has been contdntly com~.
piaining ﬁo hiw that CIA refused to furnish him with certain
necessary equipment with which he could take efféctiye action

in Cuba.”

 TOP SECRET




. @d'i‘nenr,u‘: ‘goes’on’ to’talk about they’ ;sa‘_fufn;shé_d .‘
effective ‘equipment ab certain points in time. ~ - -

Mr. Wanhall.{ De fective? |

S Mr., Wa;lach. Effective equipment'er the pufpose of
eliminating Fidél Castro, and it safa there is now discussion
under way with the CIA on attempts to kill Fidel Castro.

Do you recéll any qf that coming to your attention?

Mr. Wannall. it is possible it did; but I don;t have any
recollection offit. If it was in a memorandum froh our Miami
officé to headqharters -= and I think that's Qhat you said it
was -~ that WOuhd not necessarily‘come across my desk, It is
quite possible the supervisor, however, coula have called it

to my attention. I can only say I cannot recall it and the

WARD & PAUL

name Tepedino does not strike a note with me.at‘all.

Mr. wallach. Was there any special -- again the period
1958 through 1965 -- was there any special'oﬁerations being
run out of the Miami field office vié—a~vis Cuba?

Mr. Wannall. By the FBI?

Mr. Wallach. Right.

Mr. Wannail. No, in the way of‘speciél operations I
thinkiwe’d havé to define the term. Of course, we had a
very.intensiV¢.ihf6rmant deve10pmént pfogram down there amony
the anti~Castro Cubans, and during the period when.Cast%o

begain releasing individuals and permitting them to come te

410 First Street, 5.E., Washington, D.C. 20003

the United States, we had a program down there forithe PuUrpos.
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410 Fivst Street, S.E., Washington, D.C. 20003

~trying to- 3

plane.

Now, I don't rgcall the dates of fhat right noﬁ.“ It could

beén within thét +ime period.

‘Mr. Wallach. Did tﬁe Bureau to four knowiédgeﬁﬁﬁlthét

have, without identiffing.them, any aquréea inéi&é Cuba?

Mr. Wannall. Inside Cuba? |

Mr. Wallach.r'Yes.

Mr., Wannall. Not to my recollection. .There were sources
that I -- I shouldn't use the word "sourceg” -- theie were

individuals who on occasion made forays into Cuba and we

learned about information and conditions inside Cuba as a

result of people inside this gountry, but not agents inside

Cﬁba,.no.
Mr. wallach. Have-you evér heard'the name Rolando
Cubela?
.Mr. Wannall. That name étrikesva nbte with me. somewhere,
yes. Orlando Cubela? |
Mr, Wallach. Rolando CuBela.
Mr. Wannall. I recognize the nawme. In what contextil
can't recall.
Mr. Wallach. Let's yo off the reéord.
{(Discussion off the recofd.)
Mr. Wallach. Let the record reflect that i just noted to

Mr. Wannall off the record certain facté about Mr. Cubela.
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410 First Street, 5.E., Washington, 0.C. 20003

‘a source? -

Mr. Wannall. I don't recall that he was or was not.

I can't even remember in what cobtext I recall the name Cubela,

‘but it does hitame asigomeong.thdﬁfifﬁﬁ@"hép;d*gbpuﬁ.béfore.

Mr. Wallach. ’bidfyou'know Genéféi{Léhsaéie?
Mr. Wannall. No, I never met the génﬁleman;
Where was he?

Mr. Wallach. General Lansdale was ~-- have you ever heard

" about a person MONGOOSE or the operations the U.S. was running

against Cuba in '62 and '637
Mr. WAnnall; I have read the term MONGOOSE in |the presé
recently, I have héa:d it in that.context, but I don't recall
hearing about it in connection with my official duties.
Mr. Wallach. Did you at any time attend meetings at the
pPentagon at which Cuban affairs were discussed?
Mr. Wannall. During that particular period?
Mr. Wallach. . Yes, '58 throygh 'G5. -

Mr. wannall. ©No, I did not. I don't recall attending iy

neetings at_the Pentagon on Cuban affairs. In fact) I don't
recall any meetings at the Pentagon during that period at all.
'Nr. wWallach. 'There was a meeting, we've had téstimony,
that M;. Donahoe and Mr. Cotter wen; out to in} I beligvé it
was in the spring of }62:

Do you have any recollection of them going out

TOP SECRET




" Mr. Wannhall.' No specific recollection, but I think Cotter

At the time was pgobablj head of the unit which handled
Castro affairs, and bonahoe == in ;he spring of '62, Donahoe -
of course up untilaébouﬁvthe first of March of '62 was
chief of the Nat;oﬁaliﬁies Intelligence Sect1§n. S0 I Qouldn't
be surprised if they had gone. I can't say I can recall
specifically a meeting that they attended, or their having
gone to a meeting at the Penﬁ&gon.

Mr. Wallach. Do you recall any meeting -- and I have
iQeﬁtifiéd General Lansdale as a person who we have been

told was close to Bobby Kennedy at that time and who was

WARD & PAUL

heavily involved in all types of Cuban operations, operations
targeted against Cuba -- ever coming toc a meeting with Mr.

Belmont -- I'm asking you in an attempt to refresh your

recollection.

b

Mr. Wannall. Well, as I say, I don't know Lansdale.
Is that his name?

My. Wallach. Right.

Cen iy T T T i R R T

e

Mr. Wannall. I don't recall a General Lanédale. I have,
now that you have refreshéd my recollection, some vague.recoln
lection of a meeting with Belmont by some Generai. It may have
been Lgnudalei 1 don't know the nawe -~ where there was a

discussion of Cuban matters.

410 First Street, S.E., Washington, D.C. 20003

Mr. Wallach. Do you recall anyone bringing up the subjovt
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Mr. Wannall I think the subject was taken up, aﬁd I
probably learned that from Donahoe. He may have been at the
meeting.

er. Wallach. Do you remember how Mr. Donﬁhoe,told you
that it was taken up? pid he sBay it was ﬁaken up jokingly
by Belmont, does that ring a bell? Was it brought up by
Lansdale?

Mr. Wannall. I would.be reachin§ to try to éay in what
context., I have a recollection of a conversatioﬁ witﬁ Donahoc
wheré'he said —-now, let's see -~ I think the Qay that Donahou
said i; was someone brouyht it up, some General, ahd my

lmpreSSlon was that Belmont was about to throw him out of the

o4
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office. So I would assume that it would have been the General
. - B that brought up the conversation.
Mr. Wallach. Brought up assassinating Castro with .the

use of Mafia figures?

. Mr. Wannall. No, not with the use of Mafia figures, I

can't recall that, just the assassination of Castro.

sl

tr. Epstein. Do you recall reading a memo or a documeas
relating to that meeting?
Mr. Wannall. I am more inclined to think that I learnc.

this from word of mouth from Donahoe. It is possible if tnu

document was written -- I think if I read such a document tn..

210 First Street, 5.€., Washingion, D.C. 20003

had Mafia in it, I believe I would remember that.

| | ~ TOP SECRET




2£emembééiféadiﬁg any7dbéumégﬁifefie¢ting"ﬁfmeét;ﬁé-géféeen
Belmont and Lansdale in which the*;ssassinﬁtion of Castro was
raised? |

Mr. Wannall. I cannot say, Mr. Epstein. .I recall réading
the mémo._ I know I have this knowledge. I think I acquired

it orally. It is possible I read a memo. I just cannot say

%

téositiveiy yes or no on that,

Mr. Epstein. The knowledge that you are recollecting now

Jiij

is knowledge that came to you that you_had in and around the

o0

‘time of the meeting as opposed to within the last few weeks or

months.

. #
S &

- Mr. Wannall. Yes. It was about the time of the meeting
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which I reéoilect as having been in Bélmqnt's officé as §pposeu
to .the Pentagon.

Mr. Epstein. How do you recall it as having come about?

What was the purpose, as you understood,iof the issue
comipg up in Pelmont's ofkice? Why was Lansdale.even mentioﬁing
that to Belmont?

Mr. Wannall. wWell, I don’'t.know that it waé even Lanndalo.
1 gan't remenber at all. 'A Gengral, an Army General I think

was the way it was told to me, or perhaps the name was

mentioned. 1 don't know. It could be the name was given

te me.and I don't remember the name. pBut in the context,

410 First Street, S.E., Washington, D.C. 20003

just the matter of a discussion of the Cuban situation, and
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V3

: ndf!atﬁémptedfassaééindtibnﬁag3¢33tr§,-ah@_Bélmont's
reaction against it. | o
Mr. Epstein. Was it your understanding that it was an
assassination-attempt that hadztaken placé or a prdpoaai?

Mr. Wannall. A proposal, not any assassination attempt

that had taken place.

Mr. Epstein. Was it‘your'aSSessment,-then, that the Generd
wasuseeking Belmont's reaction -to the idea, or what?

Mr. Wannall. I don't know, just the subject had come'uﬁ,
but for what @urpose I can't recéll‘if.that was explained to
me, or if it was, I don't remember.

He are going back a lot of jears.

Mr. Epstéip. VI'unéerstand.

Do you recall any discussion betweenVyou;se;f and
Donahce on the subject of whether anyone outsﬁde the Bu;edu
ought Eo'be notified that somecne in the military was proposing
such an idea?

Mr. Wannall. I can'£ recall any such discussion.

Mr. Epstein. Do you recali whether anyone was in fact nooa
fied by the Bureau?

Mr. Wannall.. I don't know. I was not privy to the

conversation.

Mr. Wallach. You don't recall being in Belmont's office

during this, do you?

TOP SECRET




oJ
H]
<
N
L
[
[
<
B

410 First Street, 5.E., Washingion, D.C. 20003

1have rememberéd-ifvlihad Eé ne

Mr. Epstein. Can you gelate it.in»pojnt of time to any
events, so we can get the benefit of the date, or month or

'year when it might have occurred, even to the Bay of Pigs or.

.fhe Cuban missiié’criéié?g_?» : ‘

Mr. Wannall. I wish I Eoulé be heipful ﬁo yﬁ& bn that, but
I just can't. It was a conversatlion, as I remember ==

ﬁr.VWallach. Do you recall -- I'm sorry.-

Mr. Wannall. It was a convérsation, I know., It was
certainly during that time period wé were having our difficultiys
with Castro, but whether it was during the Bay of Pigs, which
I think was May of '61, the Cuban missile crisis, which waé
October '62, I would be stretching, I don‘tnthink I can :eally
tie it down as to the time.

Mr. Wallach. Do you recall if it was before or after you’
réeplaced Donahoe?.

. Mr. Wannall. My recollection is that it was before.

That woulq help bacause I think Donahoe was the section chiefl
at the‘tiﬁe.

‘M. Wallach. I might gay I think it was Donahoe's
recolléét;on that it was sooh after or after you fepiaced hi,
and tha; he asked -~ this might refresh your'récollgftion

further,. %f you had-any discussions.Qith him == he.a%ked

Richard Cotter to also come to the meeting with him,,; and he gl
. |

1
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410 First Street, 5_E., Washington, 0.C. 20003

>fGenera1 Lansdale.

Now, do you remember having had any discussions with Mr.
Cotter about this subject?

Wannall.i No.- I am pretty ‘gure that my. knowledge

jcame=frdm’bdnahoe;ﬁnAnd~it is quite’pbssibla'it=wasﬂduring

that transitional stage, because Donahoe went over -- he was
working as an assistant to Belmont when he left the Section
Chieffs positio?, and there were some things. he had to .eave
undone. I was just acting for him, and auddenlf he was
appointed, and the same day 1 was appointed Section Chief. And
so we did have discussions between then and aboﬁt the middle

of april for, among other things, the preparation of performanc
ratlngs, for example, of the men who were in the DlVlSlon. 1
had several dlSCUSSlonS w1th him before preparlng the ratings
that year.i But I said, as I did before, my recollect;on was

it was while Donahoe was still section chief, but it could
possibly have been in that period immediately following March
which is the date of my appointment as Scctlon Chief.

Mr. wallach. Let me ask you this. 1Is your rccollectlun
that Donahoe discussed a heeting with you in Belmgnt‘svoffice.
or he discussed.plané or suggestions that were being made, hc
had attended at the Pentagon?

Me. Wannall. My recollection is it was a meeting in

Belmont's office.

'TOP SECRET
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410 First Street, S.E., Wasnington, 5., 20003

,Mr.'HquerQ

ly disseminated to six béiéong Within the Bureau,(and it discusy

a variéty of subject matters.; Iuwculdxlikg“youuto xead over

if the facts described in there ring any belliornwer; dilcussed
with you.

Mr. Wannall. Do you mind 1f I make a n9te of the memo
and what it is?

Mr. Wallach. No, surely.

T think it is a May 10, '62 memo.

Mr. Wannall. Well} I was going to put down to whom it
was addressed.

Now, you would like for me to read --

Mr. Wallach. The last paragraph on that page, and»the
next page.

{(1he Witness reads the document.)

‘Mr. wWallach. I realize it is not thé cleanest of
coples.

Were you able to get through it?

Mr. Wannall. I think I have the sense of it.

Mr . walldch. Was any of this inférmation ever called

to your attention back in 1962 or '637?

Mr. Wannall., No. I have seen that memo in recent month:,

TOP SECRET
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Wallach._ As a matter of . fact, think thia}is one

_cL the memos we discussed that you said, I believe, that I

think you said you saw in 1907 in your review.‘
Mr. WAhnall; I think- it was’ the basis of the memorandum
I put together, the memorandum to. the.AGﬁthat was put together

in my aection back in '67.

Mr. Wallach. Do you know of any reason why this informa-

tion would not have been brought to your attention as a person,

I guess you,would éay; résponsiblo for Bureau policy vig-a~
vis Cuba?

Mr. Wannall. Well, I can't say exceot that it was probably
very high level, closely held information, handled onaa
need to know basis, and a decision must have been made that I
did not need to knoﬂ. In May of ‘62, Donahoo, who was fully-
cognizant of the'acoivities with réspeot to Cuba, was working
directly iner. Belnont's front office from which you said

belore, I was passed over to go to the unit ¢hief who would

have to be involved in the thing. I ¢an only say that that

probably was the reason for its not having been.

Mr. Wallach. I might say that Mr. Donahoe has testified

he did not know at this time.

Were you ever in contact directly with anyone out at

CIA about Cuban matters at any time, ‘61, '62, or '63?

Mr. Wannall. I don't recall beihg in contact. I was in

TOP SECRET




e i e e i At e b i

o
2
<
.
L]
[+]
®
<
B

A10 First Strest, S.E.. Washington, 0.C. 20003

4
&

il e
RS A e Fig A
iaison man whO'frequently 6ok up

Cuban matters with CIA. I~don t recalllhaving:had any direct

contact with any other officers during that period,_nor on

Cuban matters at any time that I cdn remember.-

Mr. Wallach. - Were ‘you aware that the CIA had & station
that they were operating down in Florida?

Mr. Wannall. Yes, I was vary much aware of that.

Mr. Wallach. Was there a liaison set up betweenthe FBI
and that station?

Mr. Wannall. Yes. 1It was rather sﬁaky to start with,
but the Attorney General sent about 16 of us down to Miami
in about March of 1963, to the best of my recollection, and
whilelI was there, I learned that the liaison between our
OfflCe and the CIA operatlonal office there was not the best.

Mr. Wallach. Why were you sent down? Why were the 16
men sent.down?

Mrf_Wannall. It was at the time that some anti;Castro
Cubans took a vessel, a mother vessel with sdme smaller‘
vessels aboard, to Cuba, and they put a detonatlon charge in t“w
bow of a smaller vessel, and set it off so it would go into
Hévana Rarbor, and this'small ship with the detona;ion'charge
in the nose struck a Soviet vessel, and it almost brought about
an intérnational inéident, and the Attorney General h#d
about 16vofficials from Washington go to Miami Qﬁ a Ffiday

evening ~- I think we arrived about midnight -~ and the next
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I think probably the Army, perhaps Air Force. It was a group

sing what action mlght be taken to: restrain the aﬁti—Castro
Cubans from engaglng in such type activities.
Mr. Wallaqh. Were they officia;gfqther-than FBI personneli
- Mr Wannall. Yes., |
Wallach. can you"recal"l vwho' was thé:r'e"a "I=réailze
you probabli_won't recall everyons.
Mr. Wannall. -Well, I remember from the Department,

Walter Yeagley was there because I roomed with him that-night.

I think from CIA the gentleman was Desmond Fitzgerald, if 1

recall correctly. There were representatives‘also whose names

I don't recall from INS, a couple of the military agencies,

made up of representatives of various Federal agencies, and
I was the only representative from the FBI.

Mr. Wallach. Was the Attorney General there? .

Mr. wénnall. Nd, he did not go down. General Carroll
of the Air Force érranged for the transportation down and
back. )

Naliach. Did you meet with the Attorney General be!
you wént down?

Mr. Wannall. Yes.

Mr. Wallach. Did you receive instructioné from the Attov.agy
General?

.Mr.'Wannéll. Yes. He hadnrepfesentatives of these
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.{wanted a group'to go. down,‘onelrepresenting each of_the_

organizations, at least one, and that the President was quite

concerned over the problem that had been generated by this

5bombing of a Soviet vesael in Havana Harbor,'and he wanted the

?group to.go down on the:aite and try to make eome,decisions

as to what action could be taken for the pnrpose of eliminating
this type of activity on the part of the anti ~Cagtro. Cubans.

Mr. Wallach. At that meeting with the Attorney General,
do.you recall who else besides the persons you mentioned.
were present? Tor example, was Mr; Helms there?

Mr. Wannall. I can't say for svre that Helms was there.
I don't think I knew him at the time. I would not have
recognize him. There must have been 40 people at the meeting.
It was a very larée meeting. |

| Mr. Walla;h. Did you know Desmond Fitzgerald Eefore you

met him in Florida?

Mr. Wannall. No, I met him on the plane.

Mr. Wallach. How was he identified, or what was your
understanding as to the area he was invqlved in with CIA?

Mr. Wannall. Well, CIA did have a post in the Miaﬁi
area which, as I understand it, was for the‘pgrpose of carryiny
out intelligenee gathering activities directed against
Cuba.

Mr. Wallach. ' In other words, you are saying that they
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‘used that’post td.g;;he:hinte}ligehée {nformation from inside

Cuba?

Mr. Wannall.  From'what I was told by 6ur 1iaisonvman -
and I had no discussiohs directly with CIA on this, Qaé that
the CIA station in Miami‘opgrated just the same as any CIA

station abroad, but it was not ablé to be located in Cuba, and

‘therefore it was located in the Miami area.

Mr. Wallach., Was it your understanding that they had the

_capability to gather intelligence information from inside

Cﬁba, that they had sources, aéseté,'etc,, inside Cuﬁa?
Mo Mr. wannall. Well, I wbuldn}t say my uhderstandihg; I
feel, from some of the informatiqn that came from CIA, it must
have originated inside Cdba, so I would assume they did have
sources there.

#ir. Wallach. And that was your understanding in '632 and
1963. |

’ Mr. Wanﬁall. I wouid say yes.

Mr. Wallach. What was the outcome uf the meeting? Can

you tell us what transpired at .the megting?‘:

Mf. Wannrall. 1 think the principai thing that wus
éccomplishéd was that the anti-Castro Cubans that time were :in
an alien status iﬁ this country, aﬁd they‘were issued potiii—
éations ﬁhat if they should leévc the United . States for thQ
purpése of engaging in forays of this type, they wou}d b

excluded from re-entering.
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'government agencies, gcvernmental agencias had backed this

Cuban group, be it the milita;y or the CIA?

Mr. Wannall. No. I would say it was my understanding that
the Government was very'upset:GQér the‘activitiéé.of'this group.

{Pause)

Mr. Wallach. At any time that you were at the Bureau,
did you have any knowledge of the fact that the military was
runningvoperations targeted at Cuba aside from.the Bay of
Pigs? i
Mr. Wannall. fThe military?
Mr. Wallach. Yes.
Mr. Wannall. 1 can't récalluany such.knowledge coming to
my attention.

Mr..Epstein. [Eid the Dureau ever run any counterinteliiw:
operations directed at Cuba, couhterintelligence; in the eafly

'605;’:&(9\\

Mr. Wannall. Well, your term counterintelligence, Mr.

Epstein.

Mr. Epstein. Defensive action.

Mr. wannall. En the way of trying to@velop defectors,
. —5) C
developing double agents gainst the Cuban U.N. mission,

preventing the sabotage of some department stores. in New

York in November 1962, yes. - We engaged in counterintelligenc.:

operations of the same type that we would engdge_in with
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Did the Bureau have sources ;itﬁiﬂ'théltubSnAconsuiate
in Mexico City in '62 or '63, do you recall?

Mr. Wannall. I don't recall whether we did_o:‘hpfﬁ nof
ﬁo my.knowlgdge. ‘ E A ‘

Mr..wéllach. Do you"rédall thg‘name 81i§a¢quah?f

Mrf Wannall. Yes, I h#ve heard ﬁhat name.

Mr. Wallach. She was the person in the éuban congulate
I believe who met with Oswald. .

I'm asking you if.you have a recollection as tQVWﬁéther'
or not she was ever a Bureau source or asset?

Mr. Wannall.. I don't have any recollection that she wés

a source or an asset. I wouldn't necessarily know the name,
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because froﬁ reviewing our material you know ;hat we mention
our sources nofmaliy by serial number‘and‘the names are kept
in one place. So.I don't connect Silva,buran as having been
an FBI source.

Mr. Waliach. Before, when we were ﬁalking about the
meeting that you had. in March of 1963 down in Miami that

related to the anti-Castro group incident, is there a reason

why Vince Nasca did not go to that meeting since it was my
understanding that he was on top of the anti-Castro'groups?
Mr., Wannall. Well, the‘decision was not made by me or

in consultation with me. I was at lunch cone day, and they

410 First Street, 5.E., Washington, £.C. 2000)

sent out about ten clerks to find me, and I was told to report
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:ub'e iﬁ ﬁhel'AG's of‘fice‘ t'hrat:'afi:er.rgxé’oxrm."" Ana ‘V..f;;:'corlri:.‘f‘:;lher'e itt
-snowballed.

Mr.'Wallach. You mentionéd also before that at that
meetiﬁg I think you said you became awara of a iiaisoh relaﬁion—
ship between the field office in Miani and the CIA station in
Flérida? | |

Mr. Wannall. Oh, ho. I was aware that we had liaison
with the office down there. I iea:ned at that meeting thaf
it wasn't all it should be. In fact, the FBI was criticized
very severely because the Miami officé was p?ecluded from
disseminating reports directly to the CIA office down there.

All of it came through headquatters, as a result of which there

WARD & PAUL

was a time lag in information being exchanged.

Mr. Wallach. Criticized by whom?

ﬂr; Wanﬁall. By representatives of tﬁe CIA down at
that meetiné. |

Mr. Wallach. Who else was there besides Mr. Fitzgerald,

do you recall, from the CIA?

Mr., Wannall. Well, Eheir local man was theré. I don't
recall who he Qas. As was the SAC of our Miam;'office.

Mr. Epstein. Who was he, do you recall?

Mr . Hanﬁall.— I think he was Wesvurapp.

Mr. Epstein. Do you recall who the Cuban desk chief wu

210 First Steeet, 5.€., Washington, 0.C. 20003

in Miami, of the Bureau?
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interview?

Bureau agents going into Cuba or Bureau sources or assets

espect to the

‘Mr. Epstein. (:ld some of that counterintelligenca {nvolve

disruptlve actions taken against Cuban'--:}gz(l‘\

Mr. Wannall. Well, 1 think ~= this i8 a ‘classified

Mr. Epstein. " Yes.
Mr. Wannall. [E.beliéve that‘one of the counterintélligencel

_ ) ~
programs was Cuban, was 1t not, so in that respect, yes;]éi‘zi

Mr. Wallach. ‘Let's go off the record.

(piscussion off the record.)
M Mr. Epstein. cgid any of those operations ever involve
going into Cuba at the pureau's request? t*)

Mr. Wannall}(E}ll, definitely no with respect to

. . N .
u ayents. Theen Bome.Burealy
Burea g _ sBureay

assetsthoh

recall specifically exte sive efforts {to=try, to gﬁfﬁﬂffﬁiiiliii

@relgn’nlnﬁg%ﬁg thhoﬁt success, as I recall, but it
was a- lonyg texrm thing»wheré we had assets in this country win
were e;ther related to him or friends of his family, against
whon we made theée efforts. ‘ \i) |

Mr. Lpstein. and that was for the purpose of developin;

lntelllJenoe as opposed to disruption.
“r. Wannall. That's right.

Mr. Wallach. Just a of more questions dealing wit..




8é $§d éhé déék for many:yéafé:u

Mr. Epstein. Is he still with the Bureau?

Mr. Wannall:. No, he's retired.

Mr..Epstein. Was he.at the meeting?

Mr. Wannall. Icnﬁ‘t‘recéll that he was., I remember

SAC that I remember, Wes Grapp‘was‘there.

Mr. Wallach. Does the name Ted Shackiey ring a bell?

Mr. Wannall. Shackley, the name rings a bell becaﬁse
I had seen letters with the namebdn it coming in from the Miami
office,'butvwhether he was the one aﬁ'the meeting, I cnh;t
be sure. |

Mr. Wallach. Was your understanding of the liaison
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relationship with the CIA down in Miami that it was a one

way street in the senselthat they wanted information from the
Bureau only, or was it that thef ware proviéing information
obtainedvfrom inside Cuba to the Bureau?

Mr. Wannall. ‘Well, the information that they obéained_
came through headquarteré, and 1 thénk that was the rerpn
why at the outset the information going to éIA Qas scfcunwd
through headquartcrs, but a; that timu thore was a loﬁ of
emphasis by .the ATtorney General to try tu yet the anti-Cast:.
situation uﬁder control. ~As a matter ol lact, the mornineg

after we had the meeting in Miami, it was headlines in the

410 First Street, 5.€., Washington, 0.C. 20003

press down there that a ygroup of high level officinls from
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" reagon fbr'fhe_méeéingﬁvtq show ahgihteréstjand-ﬁ' effort to

do something that would eliminate the probiem,
Mr. Epstein. Were there any policy discussions relative

to the possibility that some of the anti-Castro people or

_groups might have been ruhning U.S. Govérnmént operations and

how they were to be dealt with, or how tﬂatvwas to be determinc:
before any restraining actions were taken?.

Mr. Wannall. At that meeting? .

Mr. Epsteih; Correct.

‘Mr. Wannall. Or otherwise. I don't recall any discuséi;ns
There were certainly none at that meeting;

Mr. Epstein. Not at the Attorney Genéra;'s meeting.

Wannall. No. |

Mr. Epstein. Do you recall that iésge evcr'ariéing
with the anti-Castro groups?

Mr. ®Wannall. As I have said, I don't recall‘any
discussions of this kind.

Mr. Epstein. Not just at this meetiﬁg, but at any timu.

Mr. waﬁnall; _Not at any time.

Mr; Epsteih. Were there occasions when there were cases
that the Bureau began running, where at some pointbthe Bureau
became aware that iﬁlwas_indeed a CIA operation?

Mr, Wannall. T chink there were cases where we came up

with an individual in whom we developed an interest later, an«:
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‘worked out by

‘Mr., Wallach. Do you have aé}'khcwledge, Mr. Wannall,

in the time period 1962 and 1963, as to whether or not -- the
i . g .

' first question is whether or not the FBI was running any sort

i A}

‘of what is-callgd‘&jCOiNTELPkO activiﬁy against the Fair

Play for Cuba Committee.

; Mr. Wannall. Well, we had a COINTELPRO 6pera£ion, ahd
we did térget in on the Fair Play\for'Cuba Committee. 1t was
one of only about two organizations in thevcoungfy that were
openly pro-Castro.

Mr. Wallach. Do you re;all the n&ture of ﬁhat COINTELIRL
operation and the approximate date? | |

Mr. Wannall. Well, COINTELPRO operation, I wouidn't
say it was a COINTELPRO operation.‘iAs'I recall, we did do

a bag.-job on the Fair Play for Cuba Committee in New York, and

it moy have been after they moved out of their premises. While

I am not sure of the facts, it seems to me that the idea

originated with somebody on the Hill. 1 can't recall who
it was.
Mr., Upstein. when was that?

wannall. Well, it was within this timeframe, I would

LEpstein. What idea are you talkinyg about? |

wannall., Of taking some action that would neutralize
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rlfWéllach. ‘Well, in ofar as we_have~n documents relatir
to the actual black bag: job, ‘we do have documents showing
that mailing lists and photographs and-other dccuments ‘were

obtained from Fair Play for_Cuba COmmittee, which indicates

xthey weré obtained in thht:maﬁher.x Additionally, I,ﬂhink

we do have documents which relates to some sending of letters
to the Fair Play for Cuba Committee to try to divide the two
gréups.

Mr. Wannall. it is possible. I don't remember those, but
it is quite possible. o

Mr. WaLiach. Do you recall whether the Bureau had any

high level assets or informants within the Fair Play for
. - . . 1

Cuba Committée, and‘by thatll mean very high>level;

Mr., Wannall. .I cannot recall any.

Mr. wéllach; What wasvyour_perceptiqn -~ this is
priorxr to‘the'assassinatiéﬁ of President Kennedy -~ if you could
categorize the Fair Play for Cuba Committee, what type of group
was it?

Mr. Wannall. Well, it was openly a pro-Castro group.
think they were engaged in collection of funds to.send down o
Cuba for the purchase, reportedly,'ofifarm‘eduipment and things
of that sort. They supported Castro openly. There wasn't any

(question about their sywpathies,

Mr. Wallach. Do you know if the CIA was conducting any

TOP SECRET
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'eithef'in the,United-States;orfworléwidézr
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gainst

Mr. Wannall; I don't know. If I had‘f&und théé they
were éondugting against the Fair Play . for Cuba Committee here,
Ivthink‘wevwould have been in topch'with*them~about,it.

Mr. Wallach. Lét me get'inté one or th oééraﬁioﬁal
things, and let's just use the period September—Octobef 1963.

If the Bureau was conducting aﬁ:investigation and it

turned out that thgy needed some information that the CIA

‘wasg likely to have by virtue of its overseas operationg, how

would thét information be requested,_orvwoﬁld it bé reqﬁested?
Mr.,Waﬁnall. oh, I think so. We woﬁid.send an inaicatioh
and ask fér it |
Mr. Wallach. Through fapich?

‘.Mr. Wannall. It would be a letter. If it‘would be
sensitive, he would probably deliver it; we would ﬁark it by
liaison so it would get in the right ﬁands over there,

My, Wallach. WOuid youw have authdrity.to‘send the
commuh;catién>yourself;'o: would you ﬁave to éet appfoval'for 
any commnnicgﬁjons that went to CIA? |

Mr. Wannall. No, all communications went up the line as

I recall. There was a period when some name checks and

routine sort of thingé were initialled out at the section chio:
level, but I would $ay that information of that nature would

go up through channels: That would be the normal procedure.

L0
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ptember 9,

_196;;iﬁh1c5'appéa£éd in the Néw 0r16&ns*Time34§1c5§une,1;ﬁong
some other newspapers, and ask yéq just to take a look at it.
It is captioned'Cas;roiBlasts Raids on Cuba.

Mr. Wannall, The Times~-Picayune? o

"(The Witness reads the document.): 

Mr. Wallach. And supplementing thgt, let me show.you a
cablegfam from Légat Mexico City signed by Ciafk Andexson
to the Bureau on ;1/27/53. It is Cable No. 196, with specific
attention on the iast paragraph on the first page,band which
contiﬁues on to the second page. And I miéht note for the
redord that there Clark Anderson‘is essentially gi?ing a

similar version of Castro's speech or interview that is
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referred to in the Times-Picayune article.

(The Witness reads'the document. )

‘Mr., Wailach,” Looking at first of all the cablegram; can
you téli if ;~ thé initial; are not the clearest, but do you
h;ve any recolléction‘of seeing thié_cablegram?

Mr. Wannall. . My initials»afe not on it. I don't recall
having seen it.

Mr, Wallach. <Can you tell from that if wunyone in your
section saw it?

Mr. Wannall. wGli, the five here would indicate someont

Division 5 did in fact see it.:

410 Fust Streat, 5.€.. Wasnington, D.C. 20003

Mr. Wallach. Which was Domestic Intelligence Division.
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It.couid havé'S;éﬁ'a.section_Btﬁer:thanjthebone:thét I
headed at the timé. I will.try to make out the name.

Mr.YWall;ch. Well, dén'; apecdlata 1£f you realiy can't --

Mr. Wannall. It wou_l'd.v be speculation, e ‘

Mr. Wallach. Who in £ha'periodbSeptembex-0¢£égéft1963 was
most familiar I will'say with Cuba, Cuban»activitieﬁ; Cubaﬁ

counterintelligence activities and»withAall the aspects of

‘Cuba within the Bureau?

Mr. Wannall. Well, those two phases were on different

- desks as I recall. Nasca would have been familiar withvthe

anti-Castro Cuban activities, and I would guess it was Ray
Mullens who yould have handled the’pro%Castro’Cuban activities,
although I am not cértain. |

Cotter waé probably the uniﬁ chiefsanﬁ would have been‘thu
one through whom most of this material ﬁloWed, at least on i;s.
way up thé line, not the inéoming‘material.

Mr. Wallach. DPid you also have an.extensivé knowledge of
Cuban activitiés?

Mr. wannall. I had a pretéy ood knowiedge of it, ves,
as section chief.

"Mr. Wallach. At.any time, referring back to the New
Orleans Times-Picayune article where Castro, émongbbtherkthinu:
states we are'preparedvto fight énd answer in kind. United

States leaders should think that if they are aiding terrorist

TOP SECRET
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'is;é eafé."-*-ma-x Btress’ theiwords "elimin te ..Cuban 1eaders.

|
| Were you aware at that time that the CIA was meeting

H

;With a hlgh level Cuban offlc1al and plotting an attempt to

assassxnate Fidel Castro?

&, Mr. Wannall. I have ho recbllection of beiee aware of that
Lr at any other time, to my knowledge.

‘Mr. Wallach. I take it that you also would not have been
aLare that on Novehber 22nd, 1963, that a'peieon pen was passed
| .

to a hlgh level Cuban official by the CIA.

|
\
[ Mr. Wannall. I read that in the paper recently, but I

was not aware of that at the time.

{ - Mr. Wallach. Did you have the type of expertise with
| .

ﬁespect to Castro‘that would lead you one way or‘the other

éo be able to render an expert opinion as to whether ur not

|

ﬁ s granting an interview by an AP reporter at a particular

location, the Brazilian embassy, had any part;cular 31gn1f1Can,x.

Mr. Wannall. I don't know that my expertise is very
xtensive in that regard. However, I do recall his granting
interviews to a New York Times correspondent rather freguentl:

after his ascension to power. I think the Times correspondent’

name had the name Matthews in it. I don't recall whether thuac
as the name, the first name or the last name, but he did
rant interviews.

Mr. Wallach. Ore reason I asked the question is becausec

TOP SECRET
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‘iyou wouldn't have knowledge of it

o S ‘ '
;' What do you recall, may I ask this, what you recall
B
|

happening at the Bureau on the day of the assassination of

HPresident Kennedy on November;Zan 1963, besidea.GVeryone

”being upset and etc‘ YWhat instructions do.you recall,being

«‘

‘given that you overheard, what instructions were given to you,

what meetings were held, ‘that type of thing, that day and the
day after?
Mr. Wannall. Was that on a Friday do you recall?
‘Mr. Wallach. Yes.
I realize again -~ and I will stress for the record -- we

are talking about obviously a time period some 13 years ago,

not trylng to pin you down as to any facts,
Mr. Wannall. Well, the reason I asked the day of the'week
is I have a recollection, we were probably in that weekend

working on file reviews information. I was also on duty the

i
A
i
l
|
[
|
i
i
;and I am only asking for the best vl your recollectxon. I am
l
!
I
i
l
|

iday of the funeral, which was probably a Monday, because I

recall seeing the funeral procession pass the @orner of tha
building where I was working. ©So we were involved in ;eviewing
material, probably name checks, but what names they were b
cannot recall; But a good portion of the mannower was_handkin.
that during the weekend and the day after thet;

Ky, Wallech.' Have you ever heard the name Carlos Lechuga?
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in what context right away

‘Mr. Wallach. Do you,know»whethér ﬁé”ﬁds

Mr Wannall.- It 8 possiblg{'

“does mean’. something to me, but I have difficuity redging up

the background.
Mr. Wallach. What do you recall in terms of meetings and

étrategy discussions as to how the inVestigatibn would go

- forward?taking place, or were you involved in any?

HMr, Wannall. Which investigation?
‘Wallach. - The investigation of the assas$ination of
President Kennedy.

Mr. Wannall. No, the investigation of the assassination

was not in the Division and I wasn't privy to any of the

discussions.

.Mr. Wallach. Were you at any time tasked witﬁ any
reqﬁirements in that invéstigation or:any people_uhder you
tasked? | | | |

Mr. Wannall. I can't recall that we wefe; becﬁuSe even
the phasés of it that spil;ed over into our Division were han
in another section. |

Mr. Wallach. Which section was that?

Mr. Wannall. That was th¢ Espionage Section.

Mr. Wallach. Was that Branigan's section?

TOP SECRET




el "waii;;:h. " That' had primarily. to do with'the
;s that not the case? | | -

Mr. Wannall, Well, thereewas an Oswald as#eétlin'the
assassingtion; .You'dihave tobsaybﬁhat»there“yétéf;ﬂééfQSts
overlappingvbecaq;g.Branigan,did have éhe 0sQ§idyé§§§ ‘éﬁd.hé
handled the Soviet aspects of it, yes, - o

.:ﬁr, Wallach. I understand that, but in Mr, B?anigan's
séétion; in Mr. Branigan's shop, the persons there, their
area of expertise was.the Sovieté,'is-that.correcti

Mi. Wannall. Right. We had in our section at that time
a casngﬁich had been opened about £ive or six months before,

perhaps more recently than that, on the Fai: Play for Cuba
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Commi;tée whiéh appedred to have been Qéwald himeelf down in
New Orleans. = So that aspect of it was handiea by one of the
aupefvisors.‘ |

Mr. Wal;abh. wﬁat I'm asking, ;eal;ﬁ, Myr. Wannall, is
whether at any time during the assassination investigétion your
unit or ydur section, the section that was most familiar Qith‘
Cuba and Cuban maﬁters within the FBI was ever téskedAto cond@w%
certain aspe;ts of the investigation, ox certain operations o
tasked to ygo to certain informénts during the course of the

investigation?

410 First Street, S.E., Wasnington, D.C. 20003

Mr. Wannall. I .think we probably were. 1 feel we probali -

weré, but I cannot recall any specific guide when you mention
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pinning down details wiﬁh reepect to Oswaid?;

‘recall ever receiving instructions to conduct an investigation
ito determine whether orfnottthere was. Cubanfinvolvement in the

?assassination of President Kennedy?

Mr. Wannall. I think we probably did, but what it was

1 can't recall. Let me see if I can give y°u;a;few thoughts

on it.

(Pause)

Mr. Wannall; WhileIl can't say specifically, it is quite
possible we maf have been takked to contact Cuban informants
becaose there .were indications of a connection betweeb Oswald
and the Eair Play for .Cuba Committee.

Mr . Wallach.‘ Let me read you a portion of a oablegram
from Mexico City dated 11/25/63, No. 282 and 183.' It is from
Legat to the Director. It says "Ambassador here” —-‘and that's
Ambassador Mahan to Mexico -=- "feels SoQiets much too
sophisticeted to participane in direction of assassination ol
President by subject, but thinks Cubans stupid enough to have
participated in such direction, even to extent of hiring |
subject. If this should be the case, it would appear likely
that contract would have been made with subject in U.S. and
urpose of his trip to Mexico was to set up getaway routc.

P

Bureau may desire to give consideration to polling all Cubal:
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goQ;:BEﬁéaﬁﬁ'that.isfthe‘noéaﬁibﬁ ”Nofﬂdebir?blé;‘ ﬁou1d
serﬁe to promote rumors. " And1thatgnota£ion'was by Mr. Cotter.

Do you recall whether o:‘not,the‘Bureau'EVer_--'dnde'm
not asking whether it was }our:belief -= do you :ecAil éhether
the Bureau ever wénﬁ out aéd Céntacted its Cﬁbﬁﬁ sour;eé, elther
in this respect or to‘see if‘there Qas Cuban invoivement.in the
assassination of President Kennedy?

Mr. WaAfall. I can't recall that they did. When I
answered your question before, I said I éouldn't recall if it
was done. .It Would‘be a normal step. That is why I used that
as an example. I can't recall that:the sources were pblled.

Mr. Waliach. Who, if that requirement had been 1evied,
who in youf Section would have handled? That would have had
to have been ﬁade through your section, would it né@?

Mr. Wannall. 'Yes, I think‘we.would have been given tﬁat'
assignment by the agent who would have been céordinating the
investigation of the assassination. It would have come to the
section and géne back to the Cuban unit, poséibly Cotter or
Owens or Cotter. Most of our informants were in the antiééastrw
field, and Nasca would have been most knowledgeable about that.
o Mr. Wallach. Where is Mr. Mullens now? Is he still at
the Bureau?

Mr. Wannall. No, he passed away two vears ago.

Mr. Wallach. Insofar as the other gentlemen you mentioneu,
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your recollection is, there:was never any édli#ﬁgfoffédsgn Bourd

Mr. Wannall. No, they would have the best knowledge of

Ate.

- Mr. Wallach.  Dd you-fetﬁll ever“@Iéé;ééing Qi£h ;n§one'
whéﬁﬁer.dr:néﬁaa separatéfinveséigatioﬁ ;ﬁaﬁiaabs{condGEted
to determine whether or not there was Cubah invoivement'in the
assassination of ﬁresident Kennedy?
Mr. Wannall. No, I don'‘t recall any such discussions.
&r.vWallach. Do you know why immediately after the

assassination of President Kennedy persons like Al Belmont and

_Bill ‘Sullivan never told you about the assassination plots thau

CIA had been running against Castro?

Mr. Qannall. No; I'don‘f know that.

Mr. Wallach. We:e‘you at any time aware of-any queries
to the CIA‘for them to conduct.an‘inQestigation-Eo determine
whether or not the Cubans had been involved in thé assass;natiox
of President Kennedy?

Mr. Wannall. Not that I can recall, and those probably
Qould have been handled over in the division handlinyg the
aégassination. Anytime you have a case of that importance,
it would také precedance over’gnything else,

Mr..Walldch. Well, ﬁhe division that was actually.handlr; 

the assassination case was Al Rosen's division, the Criminal

Investigation.Division. 'They did not, as I understand it, have

TOP SECRET




S et b

410 First Street, 5.E., Wasnington, D.C. 20003

F]
2
<
&
4
-]
E
<
B

Mr. Wannall. Thatis correct, but if they should make

aadecision that there should be a polling of sources or a

contact with CIA, they~W6u1dfﬁﬁ§b{haﬁalqdk£h&ty£ﬁém§éi§éé.' They

would probably hgvé'édnsultédiwith;éhéﬁagéﬁ:a;onjthe:

they had any questionéiabout it.

‘Mr. WAllach. Do you recall.ever learning that an?ohe in
the Criminal Investigative Division had been told th§£ éhe
ﬁnited States had attempted to assassinaﬁe Fidel Castro?

Mr. Wannall. I don'£ khowf

1 d§n't think I had any knowledge of that;mysélf at the
time. -

Mr; Johnston. Mr. Wannall, let me show'yod a letter to

Mr. Rankin from Mr. Hoover, Mr. Rankin being Generél Counsel of

the Warren Commission -- and I don't see a date on our copy

of this letter. There if is, June‘llth; ;964, and it marks
you on distribu£ion of the letter, and_let me ask yéu if you
recall receiving that letter, a copy of that.letter?

{The Witness reads the document.) |

Mr, Wannall.. This letter was‘prepared in my section, and
1 am certain:tﬁaﬁ i‘eiﬁher saw the letter going out, or'a‘copy
of thé letter thch wés designated for me. I do not see that
I -- yés, my initials are on here as having approved the

outyoing letter.
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| Mr. Wannall. That's rigﬁt.

Nr.»gduquu This letter deals with a'Warrénfcammission
xeciuést oh data on Fair Play for_CubAa}». an 'Bnganiz'atj;ion 'é_;lled
Jure, the DRE,'i..}‘\.ipht_i »66,' and t'he_’30£h»1_.d£'_’Nc\'r_ e rnb_ve;r’riént.
 All of those group;_ﬁould have been wiéﬁin“foﬁgiiﬁxiQAiction;
Mr. Wanngll; They were handled iﬁ-the.Section_i headéd,
yes. | |
Mr. Johnston., Do ybu?know'who was the author éf this‘

letter, who drafted it for Mr. Hoover?

Mr. Wannall. Well,'l can tell from théiinitials; are they

not LLA?
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Mr. Johnston. Yes.

Mr. Wannall. Lambert Anderson.

Mr. Johnston. He was --

Mr. Wannall. He was a supervisor who was handling as I
t
.rgcall the Fair Play for Cuba Committee.

Mr. Johnston. First of all, reading this letter, would yu.

have also seen the note on it?

Mr. Wannall. O©h, ves.

[

Mr. Johnston. &and let me call your attention to one

™o

sentence in the note which is, “The Commission is being refer:

de ),

S
& RELEASE IN FULL

v I Task ForcE

to CIA and the bepartment of the Army.. CIA has or has had

an operational interest in the DRE, Jure, and the 30th of
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| | st-with.
certain individuals:in{thé'SNPE;

Now, you previously £ést;§ied,tﬁia:morningathatryou did

poes.ﬁhié:féféggh‘ gqrmfacdiiéqgiQQ{gsgﬁﬁ -

Mr. Wannall. ‘Déeé‘ﬁﬁét say an 1ﬂte£estviﬁ'§he grogp? I'm
sure the Army had an interest in individuals bécausé,théy were.
training some of these people.

Mr. Johnston. Ifm sorry, interest in certain.individuals
connécted with SNFE.

Mr. Wannall. I will have to say it dpesn't 50 anything
for my recollection. I answered the question the best I
could.  Having had that read to me by you doésn't giye me the
benefit of any more material. It is obviouslfrom that that the
Army did have an interest in the SNFE. |
M Mr. Johnston. SNFE.

Mr. Wannall. I'm not even sure what that is.

Mr. Johnston. ThevSecénd National Front of Es¢ambray.

NI Waﬁnall.- I've heard of.that. Now; we_probaﬁly had
something on it in the section. |

U Mr. Johnéton. And indeed, this cérreépondence mentions
nameé of individuals as members of SNFE, In fact, those
iﬁdividuals mentioned here were in‘Dallas, Texas. They were

residents of Déllas, Texas, and I_ask you, given that fact, does
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expressed an interest in them and asked us for what we had on

‘have’ taken in this iorreSpondeﬁce?v

Mr. Wannall. ‘n what context?

Mr. Johnston.. In the context of, in. connection with the
investigation of President Kennedy 8 assassination, the names
of these individuals in Dallas who were members of SNFE kad
cone out. 7

Mr. Wannali._ No, it doesn't because this is az reply
to the Commission for information from our files. Now,
we, as I said before, I m pretty sure .ve would have had a case
on the Second National Front of Escambray, Fair Play for Cuba
Committee and others mentioned in there which undqubtedly woulq
have preceded the inveatigation, per se., I don‘t have any
recollection of any specific person connectéd witﬁ that group
or any ‘other whose identity came to our attentlon as a result
of the assassination.

Is that‘your Question?

Mr. vJohnston. Yos.

sut I'm saying in this corrospondence; these tndiviouals
did come up in connection with the asSassinqtion investigatiocn.

!

Mr. Wannall. It would seem 80, and the Commission obviougy

them.
Mr. Johnston. Let me also ask, attached to this letter

are 224 pages of reports from the field on these groups,'anc
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" thesa: deal with Cuban groups,_either bro~oorfanti;Castfoieroups,

fyellow ‘indicates. that the reportsvhad been reviewed by Belmont

‘been the results of investigations we had conducted, regularly

possibly, almost assuredly, disseminated to various branches

and my question is. would you have reviewed these reports
prior to sending them eo the Warren Commission?

Mr Wannall.: Not necessarily because the notegon"the

and Rosen, and Rosen' s division had the case, and Belmont, of
course, was quite interested in the entire matter and was
eoordinating it. And.I'knewrthat.v I can't say yes or no. It
is unlikely that I did, sinply because it had been reviewed on
a high level and a decision had been‘made they should get it.
That:woule be the only reason for my reviewing‘it, to make a
decision against its being furnished.

Mr. Johnston. iou would not receive that correspondence and
be asked whether it was an accurate or fair portrayal of ehese
groups.

Mr. Wannall. No, because this correspondence would have

submiﬁted by investigative reports or by letterhead memos, and
there would be no need for me to reyiew thae’and sey this was

a fair portrayal of the investigation. It would be_submittcd

by the field, and then sometime prior to the daee of this letter

would have been reviewed by a desk man, put in a file, and

within the Executive Department.’
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o whether you would hava reviewed hhe,submisslon f'o
f1e1d to determine whether they were consistent with the FBI
fiew of those groups and possibly of those individuals}

Mr. Wannall. I would not have peraonally reviewad that.
Mr.Johnston.  Would your section have done that?

Mr.IWannall. POSSlbly.

Mr. Johnston. Under your overall jurisdictional responsi-

bility.

WARD .‘PAUI.

Mr;VWahnall.> Normally if a division is handling somethiny
i 2 A' . _ and another division has an interest, the handling division
| would take the responsibility for review, but wou;d surely put
my name orfthe name of my section or 5 or the Division name

on it in order that the supervisor in our division would have

opportunity to look it over.
Myr. Johnston. Do you interpret == we do not have the

Warren Commission request, but do you interpret this response

i
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£6 the Warren Commission -- I'm sorxy .

(Pause)

Mr. Johnston. That references a May 20, 1964 letter

410 First Steeet, S.E., Wasnington, D.C. 20003

the Warren Commission to Mr. Hoover, and let me read to you
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1that we named, " ut31de of Texas during the year 1963 with

particular reference to ac;iVities in Chicago, Michigan,

Las Vegas, Los Angeles,ﬂuiami, New Orleans, New.York, Puerto

“Rico and San: Francisco.

In other words, the Commission 13 apecifically requestlng
the FBI tp:furnish informa;ion on these named groups and a
genefal summarﬁ of their aqtivities during the year 1963, end
I ask _you whether you would have been consulted as to whether
this response met the request, in your knowledge of Cﬁban group

Mr. Wannall. I will have to explain the possibi;ity_that
these --in fact, it says, there~ie a list identifying 46
memoranda and 15 reports. Now, if the memoranda were typed
in my section, I woeld have reviewed the memorande as the
functlon in cunnectlon with sending mail ‘up. the line. The
reports I would not have reviewed. I would not have been .
personally nonsulted as towwhat should gyo in there, but I
would haye ;he opportunity of anything that was actually typcd
of:looking it over, and chances are I did on those 46. Dut
you understand from what you have said there, thl was ab
requcst for xnformatlon on these 1nd1v1duals and groups ln,
areas outside of Dallas.

Mr. Johnston. I'm sorry, I read only paragraph 3.

graph 2 is a summry of activities throughout Texas.
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'to try to give you the specifics.

Mr. Johnston.' Well, the document 1nffront of

Mr;'Wannall.
I'm talking Bbout something and speculating.»

Yes, in fact all of these are dated from Mayx27 up through
June 4. They were prepared, however, by our var;oﬁs offices.
They were apparently not prepared by our Division. I would
not have reviewed these.

Mr. Johnston. WOuld you have had anybody in your section
review these?

Mr. Wannall. Yes,kthey Qould have been revie&ed by the
man who prepared this memorandum, | |

Mr. Johnston. Lambert Andérson?

Mr. Wannall. Yes. 1In fact, the meéhanics would be this.
The reguest would come in from the Commission. OQ: supervisor
would have gotten the reques;. 1t could have come down throagi:
me. And he obviously'seﬁt out to thé Field Officés conveyed
to them the nature of the réquest and askea.for lettefﬁeaa
memos.responsive to it; These memos would have all gqne_chh
to him, He would organizevtnem, review tbem:for typographica!

errors, for substance, for contents, and attach them all to it

outgoiny letter.
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originally,. as

ﬂthem since they had beén rev1ewed for apprbéal by5MeéSrs;

" Belmont and Rosen.

‘Mr. Johnston. Theh I guess what 1'm asking ultimately is |

 §0 yqu know of any.stgpézp:_ofiany procedures that werg;taken

o ensure that this information’ being provided to. the Warren

Comm;ésion was in fact a true represéntation of the FBI holdind
on these groups?
Mr. Waﬁnal;.' wéll, I think the responsibility was fixed

on the field offices to furnish the information thét they had

1

in their files. I don't know of any other procedures that coul¢
have been invoked for that purpose, there being no reason for
taking any speciai'precautions,in_that regard, to my knowledge:

Mr. Johnston. Are you saying that headquartezs of FBI %

had no responéibility for assuring that the Warren Commission

got an accurate pertrayal of-these groups?

Mrf Wannall. No, I'ﬁ saying that the men who would have
reviéwed them would have been knowledgeablé of these dréaniza—
tioné. . Now, I can't séy thai Anderson was the expert dn.all

these orgahizations, put I see that he went through his

‘superviscr in charge, who was Ray Mullens, and he initialled

it as having been a fair rendition or a correct rendition of

what knowledge there wus at headquarters on the thing. I ot

together without someon2 having gone over it knowledeabiy, A

have no reason to ‘believe that this was just taken and put i
i
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mean necessarily that~somebody else didn' t loo"them ovec.

For example, some of the groups would have been handled by
Nasca.vat is. quite possible, ne Was in;the.unit,»he3may

have looked over the - the way to find ont for sure would be‘
to look at the incoming communications by which these
letterhead memos were transmitted, and the initials on‘there
would showuwhozactually reviewed it.

Mr. Johnston. Let me ask specifically in the case of
Tampa, Florioa. There is A report on Tampa, Elorida,.Fair
Play for Cuoa Committee activities. . That reporc wnich originatt
from the Miami office does not mention other activities of
Fair.Play for Cuba Committee in Tampa which were in FBI files
at the time this report was preparod.

Who made the final decision as to whether to include or
exclude otner'information in the Bureau files?

Mr. Wannall. I con't‘knon. |

Mr. Johnston. Did you take stéps to assnre'that sonebody
made those decisions?

T Mr. Wannall; I rather doubt it, since they were reviewed
by Mr._Belmont and Mr. Rosen, it was handled on a pretty high
level. I'oan't recall having nad any specific discussions
on this particulaf piece of mail with anybody. I can't say
I didn't, but I don t remenmer any wnere‘I did.

Mr; Johnston. And if Mr. Belmont and Rosen wanted the

TOP SECRET
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’Mr.'Johnston;i wOuld they have bypassed you and‘gone

Wallach, Where was Donale E, Moore?. bwhat was his

:ppsit}on at this time November of '63?

Mr. Wannall;' Branch Chiefelnspector, ‘Inspector- ~Branch
Chief.

Mr. Wallach. So he was below YOu?

Mr. Wannall. -~No,vthét’s above.

Mr. wallach. That's above you.

Mr. Wannall. VYes, he initiélied this on the Qay up .

His initials are on here.

Mr. Wallach 'He was number one man to the number tﬁo
man to the Inspector, whatever they call ie?

Mr. Wannall. No, actually they didn't delineate between
the two branch chiefs at the time, the number one and number
two. Ue would have been responsible directly to the Assistant
Director.

Mr. Wallach. Whlch would have ﬁeen whom, Sullivqhz

Mr. Wannall. '64, that would have been Sullxvan.

Mr. Wallach. ‘All right. Lét me aéain read to you froim

a document that we haven't gotten a.copy of, and August docuncii:
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‘investigation of allegations that U s. hoodlumvelement and

_Cuban exiles are involved in plan to asaussinate Castro and

:other Cuban leaders

- Now, stopping there, do you reca‘l that nvestigation

or anything about that investigation in 1647

Mr. Wannall. I should because I would have been gection

chief at the time and Nasca would have been working under

me, but I can't sny that I can independently recall it.

Mr. Wallach. Do you ever recall any discu531ons about
"hoodlum element” belng 1nvolved in plans to assassinate
Fidel Castro at all, up until '67?

Mr. Wannall. No, duriné this timeframe I cannot Eeéall
any discussions.

Mr. Wallach. Continuing on in this document it says "We
are aware, in addltxon, that Attorney General reportedly
discuséed this matter with White House, whlch reportedly
concurred with regquested investigation. It is possible tnat
above-mentioned plan to assassinate Castro is idenﬁical witn
one we have under investigation.” The ahove-mentioned plan
was the use of the high level Cuban. |

Now, Mr. Nasca obviously in 1964 knew about all thls.

Do you recall knowing about 1it?

Mr. Wannail. Yes, now, yes, and you know, we had numerc
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memory, but it was probably one of aeve:al that we had.

”and I take it that in '64ywe haVe him egain,jlater'in.154,

.recall ever beingvinformed oﬁ it.

410 First Street, S.E., Washington. D.C. 20003

-doesn't stick;with me’ in my-

Mr.'Wallach.‘ This is referring to above-mentioned plan

is ‘the plan that he_mentioned that CIA was sing, AMLASH,
referencing it, and'your best recollection is that you do not
Mr. Wannall. I can't recall it. I can't say that I was

Mr. Wallabh. Aside from such requests as Mr. Johnston ﬁae
showed you, specific requests from the Warren Commlssxon, were
you yourself personally involved in’ any aspects of- the
investigation of the assassination of President Kennedy?

| Mr. Wannall. Personally involved in the inveétigation?

Mr. Wallach.. Right.‘ Aside from possibly reviewing name .
checks or anything like that.

Mr. Wahnall. My personal involvement, of course, would
have had tolhave been superv;sioﬁ of something. This is what
you have reference.to.

Mr. Wailach. Right. I realize you weuldn‘t have_been oui
in the field.

My. Wannall. You are reaching back so far, I would have

. . o
to honestly say I can't recall. I can't discount the possibil:,

that there was something, but I have no recollection of anythingl
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 givin3 instructione that something be- done in the Cuban area

there and requested further backup documentation en, that

infbrmation would not have been made available to you as the

.Intelliqence Section, and one of the persons who was most

to determine if there was Cuban 1nVolvementiin the assassination

of President Kennedy?

‘ Mr. Wennell. I can 't call up anything of that naeure.
Mr.fWallach.' We know from the documentation that certain

‘senior Bureau officia;s were aware of the fact that the CIA

had>been attempting to assassinate~Fidel'éastro. Adaitionally,

it would seem from the documents that we have reviewed over

certainly the same Dureau officials,fanduinv’64’even Mr. Nasca,
were aware that the CIA'was on the very day of the assassinatio
passing a poison pen., I don't know if he was aware in that
gieat detail; but they were aware that in November of '63 the
CIA Qas actively'attempting to assassinate Fidel Castro.

Can you give me- any explandtion as to why thie

person charged with responsibility in the Nationalities

faﬂllldr with Cuban activities

Mr. Wannall. ©No, I can 't give you ‘any explanatlon.
would say it shouid have been called to my attention and possiblly
was, but I just can't recall if it was. It woeid‘be normal
for 5 man in the division in my section tobhave called

informatioﬁ of that nature to my attention.
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'of each step in the CIA's plots against him, and,hin fact, there
:waa aome evidence developed, intelligence evidence that

indicated that he might hawe attempted someisort'ofzretaliation.

‘gtress that -- would you in any way, looking back, have directec

‘any different type of investigation, or would you have felt

‘Bureau evidence, your agents did thoosands of manhours of work

‘

for a fact that it was. learned 4that Caatro was aware 1n detail

be it absolutely not factual, not'concrete -- I want to

thoat that type of an investigation could have;been only con-
ducted by the CIA and have gone to them to ask them to conduct
the investigatioh?

I'm going -- what I'm getting at very frankly, Mr. Wannall

is that we have an investigation where a heck of a lot of

tracing down every possible piece of physical eyidence, eQery
possible ramification in certain’areas, whereas in the Cuban
area it seems very frankly that almost nothing was done, and
what I'm trying to qet a grasp on, what the Senatorsrare
concerned about, is why.

Really, I'm asking if you can shied any light on that

Mr. Wannall. You asked me if I had known about this
would I have directed something be done.

It's difficult sitting here noQ to tell you what was

TOP SECRET




fpossibly to Miam , an& I,think that was'checked out ar
;to be without foundation.. 50 the heodlum element did come in
Cto there. Whether there was an allegation they were going
‘dowh to assassinate Castro, I can't recall, and I think that
was handled on the Cubah desk. 5o there must have been an.
allegation that would tie in with the Cubans.

To ny knowledge, anything that seemed should be checked out
was checked out, As an example, everycne who had any connec—

tions whatsoever, either direct-or indirectly with cases.
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which came to the attention of the Burean as a reselt'of‘the
assessination was interviewed, and during the course ofvthat,
one of my men was asked why he didn't have Oswald on the
Security Index, and I made it ver? clear to him that in my

opinion if he thought he should have been on there, he should

have called it to the attentic) of the supervisor handling the
case.

So we weren't sitting in a removed area unconcerned.
were trying tovdo whatever seemedllogical.

nr. Wallach 1 don t mean to argue, and I don't mean L

try to 1ook back with hindsight, dn‘ I reallze that m lot of

£10 First Street, $.E., Wathingion, D.C. 20003

xnowledge that I'm talking about you cbviously did not have .
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lwilliam Sullivan knew, just be it the fact that the Mafia
was used because they had high 1evel sources inside Cuba to
'try to ki1l Fidel Castro, and the fact that Sullivannand

| Belmont knew the names of those Mafia figures, and thebfact
that these articles were at least called, these threats were
called to Sullivan's attention, and certainly the attentlon --
we can't speak to Mr. Belmont, he is ill -~ an explanation as
to why,'forvéxample, the Bureau did not go out and talk to‘any
of these people or talk to the later, idencifled in '64, Cuban
personages who were involved in the CIA's attémpté to

ass&ssinate Castro,_particularly because they did have access
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to Castro =-- cne of them was a nember of his entourage, immediét
entourage -- to determine 1f there was any Cuban ;nvolvement
in the assassinatidﬁ.

in othér words, it appéars to.ﬁe as a iayman that we
have this huge counterintelligence machinery that was‘neVer

called into play ‘in the Cuban area, and what -I'm trylng to

nake, and what we're trying to make here is a determination
as to why it wasn't called into play, and maybe at the time
there was no evidence that was called to your attention that

would lead you to pelieve that it should have peen, but the

410 Fiest Street, 5. E., Wathington, 5.C. 20003

investigation that was conducted appears to have been sort O

a hacktracking of Oswald, I mean, as to where he was, what he

TOP SECRET
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United States. That just doesn't appear to have beeﬁraéne
from the records, and while you say you have a balief that
gsome sources were contacted and other things were done in the
Cuban area, the records seem to belie that.
And I'm really asking, do you have any == I would like
to have it for the record, any specific recollection of anythine

like that being done.
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Mr. Wannall. What I said was not that I had the belief

that the sources were contacted. I said that would have’been‘

a normal thing to do, and you have a notation that consideratior
was given, and obviously it was turned down.

Now, you have mentioned to me that the knowledge that

Belmont and Sullivah had

Mr. Wallach., well, you can see that for example -- and

ool i £ T

we have other documents, but I ~ just showed you the May 10;

'62 Hoover memorandum as one example to show you that they

NS B SR

werc at least aware of that at that early date.' There is

extensive documentation and followup that shows that they had

£10 Fiest Street, S.E., Washington, D.C. 20003

a continued awareness of it. Those Mafia "plots"'terminated
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Until recently:we Aid not koow that theABureau was oware
of. that plot. ‘But, somé. documents{ which we don't have here
yet which T would b ::_m“ff _.¥:' you'if‘we had them, ‘{ndicate
tﬁat the Bureau was ,aware”of that plot and 1n_:aii”ii‘kelihood
it was aware of it in the fall of 1963 before the assassination.

Mr. Wannall. Was that the one out of Chicago that I have
a geColiection of?

'Mr.‘Waliach. No, this is the ons. of using the high level

Cuban to assassxnate Castro, the CIA‘s'—— T want to be careful -

the CIA's using a high jevel Cuban official, and if that is in
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fact the case, the Bureau oould very easily have put together
what we have put togethor and seen.that there are some very
coincidental remarks by Castro éfte; meets with that agent,
and 1'd rather not go into the whole thing here, but that
there would be some’reason_to pelieve == I want to be clear

I have'no evidence that in fact it was such the case, but

I'm just asking, pased upon the information, I don't. have at
understanding of why a separate button wasn't pushed. Even
in the Soviet area it appedrs that a jot more was done than

1n the Cuban area.

%, E., Washington, ©.C. 20003

“And what I'm trylng to get at, whether -- was there any

reason for that that you can recall.

410 First Street,

Mr. Wannall., No, I can't. I don't -- my recollection 1
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explained some of the allegations that were made

materialscould,Very.well have gone to different désks

‘t necessarily one place where everything gcesitogether,

falthough there is supposed to be a cross-routing of vhese thing

-1 can t give you any explanation as to why if it was
not done, or there wasn't some reason for not doing it. You

aid pelmont and SulliVan had knowledge of theae things, but

_I don't know whether they were also knowledgeable that something

hadn't been pursued and specifically resolved.

Mr. Wallach. Well, we have not seen that from-the
documents.

Mr. Wannall. Well, I don't know either. I heQe_to say
that there is a pOSSlblllty of that. | |

Mr. Wallach.b And the CIA has told us that they didn t
conduct the investigation because it was the FBI's job.

Mr. Wannall. Well, I am not too famlllar w1th the
operatlons of the Comm15510n, but it is. my understandlnq at
least that the Commission ltvelf got material and sent leads
to our Divlsion 6 to pursue. Wasn't all of thls, the CIA,
the FBI and any other esoects'all funneled through the
Commission? |

Mr. Wallach. wWell, dearly in the evidence we have

developed, there is no evidence that the assassination plots

TOP SECRET
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jinformation on certain Cuban groups:ﬁ

with documents which, in retrospect, when we 1ook at the

.purpoeely misleading ;I:want to

410 Fiest Stroet, S.E., Washington, 0.C. 20003

But Mr. Johnston knows more about the Cuban situation
than I do.

What was your unqefstanding of -- or let me ask you this.
Did you ip any way partidipate in a supervisory capacity in the
Bureau's investigation in Mexico City. You are aware that
Oswald had contact with the Cuban consulaﬁe down there about
some fxve and a half, six weeks before the assassination.

Mr. Wannall. I didn't particzpate xn the supervisxon
of that.

Mr. Wallach. Were you at any time ﬁade aware of the
fact that -- I'm sorry, strike éhat.

Do you know what Department 13, Line V of the KGB is?

Mr. Wannall. My recollection is, it is the sabotage and

assassinétidn section, is it not?

Mr. nglach. Yes.

Were yéu at any time informed that one of the persons witi
whom Oswald had contact at thé Soviet embaésy was fheir chief
man in that,department?’

Mr. Wannall. I don't recall hearing that. That was prob.!
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whether or not --
Mr. Wannall. I don’t recall that, no.

Mr. Wallach. This ia a memorandum dated 11/27/63 £rom

‘yourself to Sullivan ---I realize that someone else wrote it

here. I don't even know if your initials are on it.

My question really doesn't go to the substance of it
excépt for the fact that it appears that initially you were
somewhat tangentlally, at least, invo?ved ;n the Mexico City
investigation and then your néme doesn't appear in any subsequen

correspondence Or documentation. I was wondering if you recall

any reasons why that might'haVe been the case.
{The Witness reads the document )
Mr. wénnall. 1 probably saw a copy of thls.‘ I didn't

see the original. It would be unlikely that I didn't read the.

‘tieékler that would come in.

Mf. wallach. Do you recall at any timé héving discussions
as to what would happen if itvwas dete#mined that thgre
was Cuban involvement in the assassination of President Kennoedyl
or what would happem if the.Bureau had missed somethimg im its
handling of tlie Oswald.case prior to the gssassination?
Mr._Wannall. what would happen if we had missed somethinq
or if Cuba had been anolved in the assassxnatlon? |

Mr. Wallach. Yes. By way of background, the fact is maud

TOP SECRET
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pre-assassinatiﬁn Oswald security case, most pointedly in the

Gw&s in cbntact'with’cértain foreign'establiahments in México
.]City, but it also goes to'other que_tionsﬁ uch " urity

Index, etc., and he stressed continu llyfthrough his memorandumd

fact that the investigation'was not stepped up after OSwald

the embarrassment that had been caused to the Bureau by this,
and in one membrandum to Mr. DeLoach, there was & possibility
of the fact that the Bureau was going to be blamed for the
death of President Kennedy.

Now, with that sort of background, and my very liﬁited
knowledge of the Bureau, 1 was wondering if you recall any
diSéussions as to what would have happened if indeed the Bureau
had missed a very salient point about:05wald that was turned
up during the 1nvest1gat10n.

Mr. Wannall. I don't recall any discussions of that natur

I do know that Mr. Hoover was very upset with about a dozen
and a half men who had any connections with” the cases that
had ramifications on the assassination investigation, and took
disciplinary action in several cases agaiﬁst.the men. But thav
had nothing to do with héving missed a salient point. It had
to do with the handling of the Oswald case pr1nc1pally.

vr. Wallach. Well, we have Mr. Gale's memorandums to

Mr. Tolson in which he talks about disciplinary action.

TOP SECRET
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'is my understanding that that' ould not have led to the notifi—

- cation of the Secret Service in any event.

any event, under the’ then current dissemination procedures, it

Mr. Wannall. Not then.

Mr. Wallach. Right.

what I'm talking about is really whether or not the Bureau
had in its two interviews of Oswald after he returnee from the
Soviet Union, or in not putting more emphasis en the oSwald
case, had missed, for example, a meet that he might have had -

thh a known KGB or DGI agent in New York City, or had missed

a lot of what -happened in Mexico City while he was down rhere;
It seems the only evidence they have of what happened when

lie was down there was from the tapes received from CIA end Erosn,
its follow=-up investigation.'

But what I'm saying is that since you had éswald the eubgu‘:
of a security~case and Mr. Hoover having demonstrated his |
dlelike of having the Bureau embarrassed, whether there ware
any discussions in the Bureau about what would happen if 1£

turned up that something had been missed, that the Bureau shoul

TOP SECRET
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Mr Wannall.Hf(Ngésviﬁ-th§ negafL§é)

Mr, Wallach.v'Léf‘ﬁegféaé'ioﬁﬂone'example that is stated
in a memorandum aﬁd ask. you if this was ever discussed with
.you.‘l |

The Bureau by letter to the Commission indicated that
“the facts did not warrant placing a stop on Oswald's passport
as our investigatio‘discloéed no evidence thét 6éwald was
acting under the inétructions or on behalf of any foreign

government or instrumentality thereof.

L

"Although it is proper at this time to take this public
position, it is felt that with Oswald's background, we should
have had a-stop on his passport, pgrticularly since we did
not know definitely whether or not he had ény intelligence
assignments at that time.”

'So;.inAother words, we have interhally senior Bureau
officials saying that while we took this public gosition and
represented this to‘the Warreﬁ Commis#ion, I don't fgel_like
this, ahd this memorandum was signed off on. by four or five

other senior Bureau officials,

TOP SECRET
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2. the Bureau took a public position butire
B on how,it'ghbuldihaVa,handlgdﬁfhe‘qaée?
r. Wannall. . welli,z-wqu;dnfﬁ.ﬁdve~éegp-tﬁat:memoubecause

probably written wpyin there’ for:consideration of

fgdﬁihiatféﬁivg‘act;bn

think vou probghljffééggﬁ;ze f;ém YOurtéXtengiéeninéuEfies
into Bureau proéedﬁres;gﬁé'poliéieé_at'tﬁe ﬁiﬁé Mr..H9d;ér.was
there,| it was the thing to do to tell hiﬁ,—weii;lﬁhis i3 the
public position th;t you're looking'fér*in sométhlﬁé,"

is somethiné tha£ you can be c;iticized fér.

.Mi.VWalléch. I just have a couple more questiops.
Turning now to 1967, wé have been informed by the Bureau
officially that the assassination case is still céen, that it
has been open, and any significant leads, or ahy léads that
céme iﬁ are still followed up.

Is that your undérstanding?

Mr. Wannall. I was not aware of that.

When were you infofmed of that, Mr. Wallach?

Mr. Wallach.. ©Oh, at all times it has been my understand: .
in fact; thefe is still an agent aésiéned to the_cgse. His
nane escapes me now. I remember ﬁe struck me as a very capab.-
young agent, and that the case is still open, the assaésinatnl~
case itself.

Mr. Wannall. I was not aware of that.

TOP SECRET
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Mr. Wallach. _ﬁell;vEuié;uliecétéﬁaiﬁm?sure_wdﬁld ;eflect
which section you were chief cf._: | ~
But within either section you' would have had responsibilxty
'fcr,Cuban matters ;n 19672
Mr. Wannall. it's my recolleétion they were returned to
the seétion, haviné been removed in May of '65, returned_about

Augusﬁ of '66.
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Mr. Wallach. Were you at any time.-; well, let me‘read
you =~ briefly go over a couple of documents with you.

By letter dated.Februa;y'l3, 1967, Mr. Rowley of the
Secret Service inférmed the Director that he had mét with
Justice Warren, and that Justice Warren téld him that Drew
Pearson's friehd, Edward Pierpont Morgan, who was a former
Bureau égent, repo;ted to him that Bobby Kénnedy‘had organizod

a group that went to Ccuba to kill Castro, and that all the

group were killed or imprisoned, except one person who escaped,
and that subsequently castro decided to utilize the same

procedure to kill President Kennedy.

810 First Street, 5.E. Wasnington, D.C. 20003

In any eventg Rowley came into the picture because Morgan
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Mr. Rowley. _ :

(The Witness reads the document.)
Mr. Wallach. Let me also ask you this. In the Februa
13, 1967 letter, which is just an incoming leﬁter_from Mr.

Rowley, the Bureau stamped it Secret, and then it used this

form of dlssemxnation slip, and I atk yéu if you during you

years at the Bureau have ever seen a Sllp that uses the ter

"eyes only” on it for, lnternal Bureau memorandum where no
informatlon wasg provxded by a third agent or a thlrd agency
file, or at any time, really.

Mr. Wannall. Eyes only was not normally used by the
Bureau. I can't say i£ was never used in cases other than
thls, put normal procedure would not be to use that as an
indication of the fact that this should be handled on a

very confined basis.

in

ry

r

m

Mr . Nallach.’ I'm sorry, your understandlng of eyes only
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”be opened by addressee only, but eve‘:oj;the inside communicatlc

_we“wculdanobﬂpu eyesionly.

‘to be a very sensitive matter, yes.

ments of that nature, but very infrequently.

it is addressed, to be opened by him.

Now, we’ have used communications in double envelopes, to

Is that responsive to the question?

M. Wallach. Yes, it is. I mean, well, ie would indicate
to you that it was a very sensitive mattar of some sort?

»Mr. Wannall. Well, from having received communications

with that legend on it from other agencies, I would assume it

Mr. wallach. Well, this eyes only was put on a. routing
slip internally in the FBIT, emanatlng from Mr. Hoover s of£1ce.
Do you ever at any time recall -- and I realize you ve
seen thousands, in fact millions of documents, but do yon ever
recall seeing an eyes only document emanating from Mr. Hoover's

office?

Mr. Wannall. I would say that there have been other docu-

Mr. Wallach. Genereily are they extremely sensitive
security matters or extremely sensitive matters?

Mr. Wannall. You're asking an opinion. I would say
in my opinion yes. -

Mr. Wallach. Do you recall ever being informed of the

TOP SECRET
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aliega&ion ap tel:ye’

-MrfﬂWahngll. ‘
:thcﬁ.WAQ used as’

Mr. Wallachg
_mean,_separqtely,
“ia’ in February
we're talking about.

' Mr. Wannall. Well, no, I didn t aee this particular
information that came in, to my best recollection, and I don' t
recall having heard the information prior to my preparation of
the letter.

Mr. Wallach. Do you have any information as to why -- and

1 now show you a memorandum dated Februa:y 15, 1%67, from
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Rosen to DelLoach, information relating'to_Cuba, possible
asgassination éttempts 5gainst Castro, retaliations by Cubans
:against the President Kennedy would not ‘have been referred to yqu,
to your unit?

Mr. Wannall.. I can only say it looks'asvthough.it was
handled on a very discrete, limited baéis, and tﬁat possibly
is the reasqn'I didn‘t. |

br. Wallach. Let me show you who else had knowledge of

it, of this February memo} February'lB, f67.
(The Witness reads the document.}

Mr. Wannall. Well, DeLoach, of course, his position was

410 First Steset, S.E.. Washington, 0.C. 20003,

such that he would be knowledgeable. Rosen did have the
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to the best'of_my
a clearexr copy ==
Mr. Wallach. No, £hat's it.
Mr. Wannall. It looks as though it was initialled for
someone whose name began with a W. Now, whether that iSYWannél
I can't really say.
Mr. Wallach. Would it be tick?
Mr. Wannall. It could te wick. In facé, it looks,hore‘

as though it is Wick. 1It's a shorter name than Wannall would

be.

‘Mr. Wallach. Riéht.

"Mr. Wannall. Well, Wick, of éoursé}'received a copy of
the ¢ommunigation itself.

Mr._Wallachi WGll, this in essence rehashes it, but what
I would like to get some understandingvof is nternally

within the Bureau why this matter would have been‘refarred tor

response to the Ceneral Investigative Division or into

the Criminal Division, Mr. Rosen's division as compared to thu

TOP SECRET
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investigation‘bf the'importance offthe;xehnedy Aséassination
would take precedence over: anything elae, and the caption on

the communication,'as I recall, which you have there

Asaaasination of Kennedy, and he was the one who was - Rosen s

division was the one where the investigation itself was
being coordinated and handled. I dog 't think it wa; unusua‘ thdt
it went ﬁo Rosen.

Mr. Wallach. Well, do you recall anybody aver makiﬁg
inquiries of you as to whether or not this information that
Morgan was alleging was true or not?

Mr. Wannall. I have no recollection of anyhody making
any such inquifies.v

Mr. Wannall. Let me give you two memorandums dated Mafch
6, and let you just review them along with an article that

was writteﬁ by Drew Pearson, the washington MerryGoRound which

appeared on 1 think i¢ was March 6 oxr 7, I'm sorry, I'm

'not positive. Additionally, I don't believe it appeared in the

Washington newspapers.

Let me jﬁst give you these three doéuments and ask you to
take a look at them.

I.think those are the ones that we‘reviewed when we were
talking at your office, or the first two memorandums w§re.

(The Witness reads the documents.)
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phe:.e§rsonfattic1e
just briefly, please.
{The witness reads the document.i

. Mr. Wallach. I realize that migh be difficult £or you

lédgmake out, = I just want yo':to get_the—gist of it.

Mr. Wannall. All right._'If youihave questions that
I haven't covered, I'llvrefer to it.

Mr. Wallach. What.1 would like to get from you, Mr..
Wannall, on the record, is an‘explanatidn ag to whgt precipitat
this March §, 1967 memorandum.

Mr. Wannall. That is shown by a notation at the bottom
of the second page, I ﬁhink, by Mr. DeLoach, the Attorney
General had requested this information;

Mr. Wailach. Is that Mr. DeLpéch's'handwriting, as best
as you can tell?

‘Mr. Wannall. Yes, I think it is, I think it is DeLéaéh‘s
handwriting.

Mr. Wallach. Do you recall DeLéach coming to you?’

tr. wWannall. ©No, the normalvway'for this to come down
would he through the Assistant Director,‘probably a call, and
then a call to me by the Assistant Director, or by Don Moore,
or by someone over ne.

- . Wq;lach. Do you recall how it did come about?

Mr. Wannall. No, I don't. As a matter of fact, when I
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a :equest from the AG which was conveyéd to !;18.32

Mr. Wallach. Were you ever told why the AG wanted the
informat#dn?;a"' | - PRy

Mr. Wannall. .Nﬁ.ﬁ?

Mr; Wailaéh. I take it you were'never_;old:what precipi-
tated his request. o ‘

Mr. Wannall. No. As a matter of fact, the wayihét it is
worded in the first paragraph, in accoraance‘with instructions,
would indicate that we just had instrgctions.to gather .this
stuff togeiher, in communication with the AG,'and this was put
on to explain to the Director or to remind the Director
Mr. Hoover why this communication haa been put together.

Mr. Wallach. Now, the subject is Central Inﬁelligence

Agency's intentions to send hoodlums to Cuba to assassinate

‘Castro.

Do you recall receiving any broader Lnstructxons than that.
that the President, through the Attorney General, actuallv
wanﬁed to know what if anvthing the Bureau had on U.S. attemyt
to aSsassinaté Castro?

Mr. Wannall. I don't recall any such.

Mr. Wallach. Do you recall your instructioné as beina
limited to the use of hooalums,to assassinate Castro, or you

;eally don't krow.
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;which we have not yet seen there appears extensive ocumentatior
in Bureau files that the Bureau ‘had knowledge of other CIA

:attempts to assassinate Castro than those that made use of the

Mr. Wallach., What I'm_getting,at;iu-ffombthe’recent

Mafia, and I wonder if you recall any discussions at this time
as to jgst limiting thisArequest to thé Mafia.
. Wannall. I don't recall any‘éiscussions of that
nature.
Mr. Wallach:. Can you recount for us as bést you can what
did in oxder t§ respond to this request?
Mr. Wahnall; Well, I signed it out to one of the
supervisors who prepared the éommunication.
Mr. Wallach. GCM? |
Wannall. Yes.
Wwallach., Whose ﬁamé is what?
wannall. George C. Mohr.
Mr. Waliach. Now, do you K now how he went about preparing
the communication, just from rev1ew1ng files?
‘Mr. Wannall: That would be the only means that he would
have o doing it.

Mr . Wallach.” Do you know if Mr. Nasca was involved in ¢he
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it to . me, that this took place over a weekend.f Therhttorney

General requested it on. a Friday and over the’ weekend there

Wannall. THat information was passed on to me by
Nasca. He recalle& it, before I retired. That.may oe where
it originated.

‘Mr. Wallacn; Was there a reason.why there was_nothing
included in this memcrandum about the fact that a suggestion

as made in Belmont's presence. by some general that the Mafia -
I'm sorxry, I think you didn't kndw if it was the Mafia.

Mr. Wanneli. 'No, I did not.

Mr. Wallaoh.‘ Well, 1 withdraw tne question then.

Was there any discussion in your gection amongst the peoub
who, including.yourself, about whether or not the CIA attempts,
to assassinate Castro ueing the Mafia were related in any way
to tne assassination of President Kenncdy?

Mr. Wannall. I canit, recall any such discus‘sions.

Mr. Wallach. Do you recall any connection at all between
or any mention now of wnetner or not Morgan's statementd and

ingquiries precipitated this review?

Does that ring a bell together? Do you recall Morgan

certain people in the underwoxrld?
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and'get it out;

I think had we known that, we would put right in the first

:paragraph, based on the Attorney General‘a 1ndication the

President was interested in th;s, or somqthing~of this nature.

Mr. Wallach. Let me just give you a.little scenario of
what happened after this memorandum was prepared, and I take
it, dissemina;ed on or about March 6, 1967. on March 17,
1967, ;ccording to a memqrandum £rom DeLoach to Tolson,
DéLoach was instructed through Marvin Watnon that the Bureau
had to intervxew Edward Morgan.

Mr. Wannall. He was lnstructed by Marvin Watson?

Mr. Wallach. Thg Bureau had no inc;xnatlon on its own
to interview Mr. Morgan, and no one has been able to tell‘u;
why .

In any évenr, Mr. Watson indicated that the President
wanted Mr. Morgan interviewed. 'He was subsequently interviewad!
by two agents from the Washington field offiné. The whole
process was run out of Mr. Rosen's division, none of which

persons had any knowledge of the validity of the claims that the
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figures. It was a matter of public record at that time

:he was. representing Maheu and Rosselli.u It goes on t

EM Morgan further'explalned that his cliente L he ha

that he, Morgan, was employed by more- than one of those inleved
obtained.this infofmation concerning Castro's-dispatch}of these
assassinsvfrqm‘féédnack furnished by gources.in'place nlone to
Castro who had been‘initialij placed there in effectinq the
purpose of the original project. |

Now,igoing bacg, the feedback that he went on to say was:-
that -~ well, he went on to say that his cliénts wene involved
in the prpject that had as its purposé the assassination of
Fidel Castros Elaboraﬁe plans wére‘made, including the
infiltration of the Cuban government, p;acing informants in‘
key posts within Cuba. | |

The project almost reached fruition whén Castro became
aware of it and arresﬁed a -number of.suspect;. By pressuring
captured suspects, he was able to learn fully of nhe plots
against him, and decided, "if thaﬁ was_the way ?reSident Kennud .
nanted it, he too would engage in the same tactics.” Céstrn
thereafter employed teams of individuals nho were dispatched
£d the U.5. for the purpose of nssassinating President Kenncdy

And then it went on to say that Morgan further explained
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‘in effecting the. purpose of the original project, i.e., the

]U S' Government 8. attempts against Fidel Castro.v

high level sources in the Cuban government, around Castro, who

.in place close to. Castro who. had been 1nitia11y placed there

So at that point:you have Morgan making ‘an. allegation

that‘Castro retaliated, making an’ allegation ‘that there were

were placed there by government agencies, and that they had
gotten feedback that castro had sent out teams to retaliate
in kind against President Kennedy.

He even stated in the lntervrew that his clients were
aware of the identity of some of the individuals who came to
the United States for this purpose, and they understood that
two such individuals were now living in the State of New Jersey
and then he went on to say he knew where in New*Jersey they

were,iiving.

The Bureau did.absolutely nothing .wlth this information.
i1t was never followed up; and it was passed on to the Presrut“al
and. to the Attorney Genexal. So I'm not sayigg that the Presxu.)
or the Attorney General did nothing with the information also.

Was this ever made known to you, I mean these facts in
19672 At least Morgan's allegetione ever made knhown to you?

Mr. Wannall. 1 saw Morgarn's allegations during the

course of the collection of this material, I think, by Cassid:.
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‘ting it to the President or the AG; was there any indication
.that we would do nothing more unless requeated, or do you know?

1 ask that becéuée normally that is what the Bureau would do.

Mr. Wallach;.ﬁI thihk“I_méﬁfhim in your office thét day.
Mr. Wannall. That s right.

I don t recall having eeen it at that time. 'Invfriﬁsmit—

We were responding to a request of an officlial in thelWhite
House to conduct én<interview.

Mc, Wallach.! Mrs. Stiegal, who was the President's secretary, ‘encloscti
information vhich I believe would be.of interest to Mr, Watson, informatio::
containing enclosure which is revealed on page 4, has been furnighed by ClA
on a strictly highly confidential, need to know basis. That
is information ﬁh;t was added on to the Morgan interviewi
saying yes, indeed, we know there were assassination plots
against Castro. ‘

In view of this, it was,requested'that it be handled -on

most restricted basis. This information has also been furnisiv-

to the Attorney General and the U.S. Sécret Service.

After taken away from the cla551f1ed enclosure, this
document becomes unclassified.

S0, 1n answer to your questlon, no, and the 1etter to
Rowley and the Attorney General, no, and from what we lookc\

at in the Department of Justice fxles,flt apparently went to
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LWallaéh}n Well, 1 don't think I have any further

'questions. I thank you very much for being fully cooperative.
I realize that . .in some of these questions it s been 12 to 15

kyears, and I understand that. It is, of course, & given. I

sometimes can'tremember.two.or three months back.
and I think you have been most cooperative with us throughr

the course of our Committee.

Mr. Wannall. Well, at the time we had the Fair Play for

'Cuba Committee case in the sectién, it was one of 2700, and

if you interviewed me on the others, ijould have the same
difficulty, but I have done the best I can in trying to
remembé; thisvfof you, A

Mr. Wallach. _Tﬁank you. very much.

{whereupon, At 12:30 o'clock p.h.} the interview in the

above—pntitled matter was concluded.)
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